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Тэгсэн Консул хэлэхдээ 
а н х н а а с а а  м а н а й х н ы 
тавьсан саналаар наймаас 
дээш хүний суудалтай гэсэн 
санал л тавьсан болохоос 
биш таван суудалтай, бага 
оврын  тээврийн хэрэгслийн 
асуудлыг ер хөндөөгүй шүү 
гэсэн. Үнэнээ л хэлж байх шиг 
байна лээ. Дарга нар нь бүх 
шатандаа асуудлыг тавиад 
яриад байгаа ч газар дээр нь 
хөөцөлдөх ёстой хүн нь Эрээн 
дэх консул Т.Мөнхгэрэл гэдэг 
хүн. Гэхдээ наад асуудлыг 
чинь одоо гаргаж тавиад, 
хөөцөлдөөд явж байгаа. 
Эрээний захиргаанаас үүнийг 
хүлээн зөвшөөрсөн. Дээрээс 
шийдвэр ирэхийг хүлээж 
байна гэсэн хариулт өгсөн. 

- Ж и ж и г  т э э в р и й н 
хэрэгсэл явснаар гарах үр 
өгөөж нь юу вэ?

-Одоо зорчигчийн урсгал 
нэмэгдэж байгаа. Анх 300 
зорчигч өдөр бүр явна гэж 
байсан шүү дээ. Түүндээ 
тааруулж автобусаа явуулж 
байна. Тэр нь ачааллаа 
даахгүй. Өнгөрсөн амралтын 
өдрүүдэд гарах хүмүүсийн 
урсгал нэмэгдээд, хятад 
талдаа ч мөн наашаа орох 
урсгал нэмэгдэж, шагийн 
үнээр автобусны билетийг 
борлуулж эхэлсэн. Билетийн 
үнэ 200, 250 юань хүрээд 
шаглагдах боллоо. Хятадууд 
нь түүндээ бүр гаршчихсан. 
Сая нэг хэсэг нэг ширхэг билет 
250 юаньд хүрлээ. Өмнө нь 
өдөрт 1000 жижиг тээврийн 
хэрэгсэл, дээрээс нь өнөөдөр 
явж байгаа энэ автобуснууд 
бүгд яваад энэ ачааллыг 
тэнцүүлдэг байсан шүү дээ. 
Үүнд бас нэг ялгаатай зүйл 
бий. Энгийн иргэдийн жижиг 
тээврийн хэрэгсэл явахгүй 
байгаа мөртлөө өдөрт хэд 
хэдэн хувийн машинууд орж 
гараад байгаа. Энэ юуны 
машин бэ гэхээр тайлбар 

өгөх газар байхгүй. Мэдэхгүй, 
бид оруулаагүй гээд булзаа-
руулдаг. Бид ингэж чөлөөтэй 
орж гараад байгаа жижиг 
м а ш и н ы  д у г а а р  б о л о н 
бүртгэлийг авто тээв рийн 
газраас авч өгөөч гэж Хил 
хамгаалах газарт хандсан, 
яриад байж байна. Тэгэхгүй 
бол мэдээлэлд ойрхон, дарга 
цэргийн машин өглөө болгон 
150 юаниар нэг хүнийг бодоод 
зөөгөөд байдаг. Энгийн иргэд 
нь өөрсдийн машинаараа 
орж гарч чадахгүй байдалтай 
удлаа. 

-Ерөнхийлөгч хил гаа-
лиар ажиллалаа гэж байсан. 
Н а а г у у р  ч и н ь  о ч и х о д 
асуудлаа ярьж чадсан уу?

-Нэ гдү гээрт ,  манайх 
боомтын сайдтай болсон, 
тийм үү. Гадаад харилцааны 
сайд, Боомтын сайд гэж 
байж байна. Дээрээс нь орон 
нутгийн төрийн захиргааны 
б а й г у у л л а г у у д  б а й н а . 
Аймгийн иргэдийн хурал, 
засаг дарга гэх мэт. Энэ нүсэр 
том бүтэц байгаа мөртлөө 
иймэрхүү жижиг асуудлаа 
шийдэж чадахгүй байна, 
Монгол Улс. Ерөнхийлөгч нь, 
боомтын сайдтайгаа ирсэн. 
Ирээд иргэдтэйгээ уулзахгүй 
ө ө р с д и й н  м а р ш р у т а а р 

яваад “Өө энд чинь ёстой 
гоё барилга барьчихсан юм 
байна шүү дээ” гэж хэлчихээд 
л явчихсан. Тэр барилгаар 
чинь дамжаад энгийн ард 
иргэд, за бид бүр больё гэхэд 
хил орчмоор бизнес эрхэлдэг 
хүмүүс өөрийнхөө машиныг 
унаад, хил гаалиар чөлөөтэй 
зорчиж, өмнөх шигээ л явдаг 
болмоор байна шүү дээ. Бүх 
том бүтэц нь байгаа мөртлөө 
жижиг асуудлаа шийдэж 
чадахгүй байна. Иймэрхүү 
байдалтай л байна даа.  

-Тээврийн ханш буураад 
байхад өргөн хэрэглээний 
барааны үнэ буурахгүй 
байгаа нь юутай холбоотой 
юм бол?

-Тээврийн зардал буурсан 
ч гаалийн татвар нэмэгдсэн. 
Энэ нь үнийн бууралтад 
тодорхой хэмжээнд нөлөөлж 
байгаа байх гэж жолооч нар 
ярьж байна лээ. Би Замын-
Ү ү д и й н  ж о л о о ч  н а р ы н 
группт ачаа тээврийн үнэ 
ханш буугаад ковидын өмнөх 
үедээ оччихоод байхад өргөн 
хэрэглээний барааны үнэ 
яагаад буухгүй байна гэхэд 
“Гаалын татвар ковидын 
өмнөх үеэс гурав дахин 
нэмэгдсэн, үнээ хэзээ ч 
буулгахгүй бодлого барьж 

Гаалийн татвар гурав дахин нэмэгдсэн учир 
үнийн өсөлт буурахгүй байна гэв
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байна” гэж жолооч нар бичсэн 
байсан. Түүнээс гадна олон 
зүйл нөлөөлж л байгаа байх. 

Зам, тээврийн хөгжлийн 
яамнаас ачаа барааны 
үнийн талаар тодруулав. 

“2023 онд өссөн дүнгээр 
5103 тээврийн хэрэгслээр 
113,620.6 тн бараа материал 
орж ирсэн. 168 тээврийн 
хэрэгслээр 8909.6 тн нүүрс 
тээвэрлэсэн. 970 тээврийн 
хэрэгслээр 445,535.4 тн 
ачаа экспортолсон байна. 
Ачааны үнийн хувьд Эрээн-
Улаанбаатар хот хүртэл 7000-
8000 юань буюу 1 м3 ачаа 
110-120 юанийн ханштай 
байгаа” гэсэн хариултыг 
алба ны хан өгөв.  Харин 
энэ талаар Зам, тээврийн 
хөгжлийн сайд С.Бямбацогт 
“Ачаа тээврийн үнэ буурснаар 
үнийн хөөрөгдлийн хөөс 
хагарна. Ковидын үед Эрээн-
Улаанбаатарын хооронд 
нэг м.куб ачааны тээврийн 
хөлс 3000 юань хүрч тэнгэрт 
хадаж байсан. Дунджаар 
нэг чингэлэгт 64 м.куб ачаа 
ордог гэж үзвэл тухайн үеийн 
ханшаар тээврийн хөлс нь 
192000 юань буюу 86 сая 
400 мянган төгрөгт хүрч 
байв. Харин хил нээгдсэнээр 
Эрээн-Улаанбаатар хүртэлх 
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Эхний ээлжид нийтийн 
тээврийн хэрэгсэл, төрийн 
байгууллагуудын тээврийн 
хэрэгсэлд  төхөөрөмжөө 
уулгалаа. Тээврийн хэрэгслийн 
оношилгооны төвүүдээр 
өдөрт 2800 орчим тээврийн 
хэрэгсэл үзлэгт ордог. Үүн 
дээр тээврийн хэрэгслийн 
шилжилт хөдөлгөөн улсын 
хэмжээнд өдөрт 2300 орчим 
хийгддэг. Улсын хэмжээнд 
шүү дээ. Энэ үзүүлэлтийг 
харахад гурван сар орчмын 
хугацаанд  бүрэн  хүчин 
чадлаараа ажиллавал 400 
мянган тээврийн хэрэгсэлд 
суурилуулах боломж байгааг 
ажлын хэсгээс тооцоолсон.

-Төхөөрөмж суулгах 
цэг шинээр байгуулах уу. 
Хаагуур суулгаж байна вэ?

-Тээврийн хэрэгслийн 
үзлэг оношилгооны төвүүд, 
бүртгэлийн байгууллагуудаар 
олгож эхэлнэ. Цаашид томоо-
хон худалдааны төвүүдээр 
цахим гэрчилгээ олгохоор 
төлөвлөөд ажиллаж байна. 
Түүнчлэн орон нутгийн тээв-
рийн цагдаагийн байгуулла-
гуудтайгаа хамтраад ажилла-
хаар судалж байна. Орон 
нутгийн тээврийн хэрэгсэлд 
олгохоор тэр шүү дээ. 

-Цахим гэрчилгээ заавал 
суулгах уу. Үүнд албадлагын 
арга хэмжээ бий юу?

-Хуулиараа тээврийн 

хэрэгсэл бүр улсын гэрчил-
гээтэй байх ёстой. Тээврийн 
хэрэгсэл бүр жилд нэг удаа 
техникийн хяналтад ордог. 
Тэгэхлээр цахим гэрчилгээ 
авна л гэсэн үг. Товчхондоо 
цаасан гэрчилгээний оронд 
цахим үнэмлэх авна л гэсэн 
үг л дээ. 

- Ц а х и м  г э р ч и л г э э 
авахдаа торгуулиа төлсөн 
байх шаардлага тавьж 
байгаа юм билээ. Цаашид 
торгуультай тээврийн 
хэрэгсэл замын хөдөлгөөнд 
оролцохгүй нь гэх ойлголт 
нийгэмд байна. Энэ талаар 
тодруулахгүй юу? 

- R F I D  т е х н о л о г и т о й 
уялдуулан 15  байгууллагын 
20-30 системийг нэгтгэсэн зам 
тээврийн салбарын нэгдсэн 
мэдээллийн санг үүсгэх 
болно. Энэ санд тээврийн 
хэрэгсэлтэй холбоотой бүх 
төрлийн мэдээллийг багтаах 
болно. Тодруулбал,  техникийн 
хяналтын үзлэгт хамрагдсан 
эсэх,  бүртгэл,  шилжилт 
хөдөлгөөн, татвар, даатгал, 
торгуулиа төлсөн үү зэрэг бүх 
мэдээллийг энэ системээр  
хянах юм. Торгуулиа төлөөгүй 
бол  замын хөдөлгөөнд 
оролцуулахгүй гэсэн журам 
одоогоор гараагүй. Цаашид  
гаргахаар  бол   нийтэд 
мэдээлэл өгөх болно. Энэ 
ажлыг ярихын өмнө эхлээд  
эрх зүйн зохицуулалтыг 
бүрдүүлэх хэрэгтэй.  

- Э н э  м э т  х у в и й н 
мэдээллийг хянахаар нөгөө 
талд  байршлаас авахуулаад 
хүний  хувийн мэдээлэл ил 
болно гэх шүүмжлэл байна. 
Үүнийг нэвтрүүлсэн улс 
орнуудад ямар байдаг юм 
бэ?

-Тээврийн хэрэгслийн 
байр  шил нь хувь хүн бо-
лоод бай гуул лагын нууц тай 
холбоотой асуудал. Мэдээл-
лийг хянах байгуулла гууд л 
хянана. Бид энэ системийг 
нэвтрүүлэхдээ Тагнуулын 
ерөнхий газар болон бусад 
байгууллагуудтай хамтарч 
ажиллаж байгаа. Нийтийн 
зүгээс үүнд санаа зовох 
шаардлагагүй гэж ойлгож 
болно. 

-Үүнийг цахим гэрчилгээ 
гэж нэрлэж байгаа. Жолооч 
ц а г  х э м н э х  ү ү д н э э с 
онлайнаар үйлчилгээ авч 
болох нь? 

-Бид шинэ дугаар авах, 
эзэмшигчийн нэр шилжүүлэх 
зэрэг тээврийн хэрэгслийн 
бүртгэлтэй холбоотой үйл 
ажиллагааг цахимжуулахаар 
төлөвлөж байгаа .  Зам, 
тээврийн хөгжлийн яам 2023 
онд иргэдэд үйлчилгээг хурдан 
шуурхай, хялбар байдлаар 
хүргэхийн тулд бүх үйл 
ажиллагаагаа цахимжуулах 
жил болгон зарласан. Үүний 
суурь дэд бүтэц нь RFID 
технологи гэж ойлгож болно. 

О.ДАШ

Монгол Улсад үндэсний 
сэтгүүл зүй үүсэж хөгжсөний 
110 жилийн ой өчигдөр 
тохиолоо. Тэртээ 1913 оны 
гуравдугаар сарын 6-нд 
“Шинэ толь хэмээх бичиг” 
с о н и н  а н х н ы  д у г а а р а а 
г а р г а с а н  н ь  М о н г о л ы н 
хэвлэл мэдээллийн салбарын 
анхны суурь байв. Энэхүү 
сонины эрхлэгчээр их соён 
гэгээрүүлэгч Жамсрангийн 
Цэвээн ажиллаж байсан 
бөгөөд түүнийг Монголын 
сэт гүүл  зүйн  салбарыг 
үндэслэгч хэмээн түүхэн эх 
сурвалжууд үздэг. Харин 
энэ өдрийг 1993 онд болсон 
сэтгүүлчдийн их хурлаар 
дэмжиж “Сэтгүүлчдийн өдөр” 
болгосон байдаг. Сэтгүүл зүйн 
анхны алхам болох “Шинэ 
толь сонин бичиг” 50 орчим 
хуудастай сэтгүүл хэлбэрээр 
500 хувь хэвлэгдэж, Төрийн 
байгууллагуудад тараагддаг 
б а й с а н  т ү ү х т э й .  Ц ө ө н 
хэдэн ширхгийг нь иргэдэд 
худалдаалдаг байсан нь 
түүхийн шаргал хуудаснаа 
бий. 

Шинэ дугаар авах, эзэмшигчийн нэр 
шилжүүлэх гэх мэт  бүртгэлтэй холбоотой 

ажиллагааг цахимжуулахаар төлөвлөж байгаа

чингэлэг  тээврийн хөлс 
өнөөдрийн ханшаар гурван 
сая 900 мянган төгрөг болж 20 
дахин буураад байна. Өөрөөр 
хэлбэл, нэг м.куб ачаа Эрээн-
Улаанбаатар хот хүртэл одоо 
112 юанийн ханштай байгаа 
нь цар тахлын өмнөх үеэс 50 
хувь буурсан гэсэн үзүүлэлт 
юм.  Учир  нь  2019  оны 
есдүгээр сард тээврийн үнэ 
ханш Эрээн-Улаанбаатарын 
хооронд нэг м.куб нь 220-
250 юань байжээ” хэмээн 
цахим хуудсандаа бичжээ. 
Харин энэ талаар худалдаа 
эрхлэгч Д.Ариунжаргалаас 
т о д р у у л а х а д  “ Б и д  ү н э 
нэмэхгүй аль болох барьж 
х у д а л д а а л а х ы г  х и ч э э ж 
байгаа. Гэхдээ үнэ буурахгүй 
байх эхний шалтгаан нь 
гаалийн татвар өссөн. Саяхан 
гааль дээр бүх ачааг задалж 
тоолоод ширхэг бараа бүрд 
татвар ногдуулах тухай яриа 
үнэний ортой юм шиг байна 
лээ. Мөн доллар, юанийн 
үнэ өдрөөс өдөрт нэмэгдэж 
байна. Байнгын өсөлттэй 
байгаа. Тиймээс шилжүүлэг 
өндөр тооцогдож байна. Энэ 
мэтээр үнэ буурахад олон 
хүчин зүйлийн нөлөө орж 
байгаа байх” гэв.   

С.ОТГОНБАЯР

Монгол Улсад сэтгүүл 
зүй үүсэж хөгжсөний 
110 жилийн ой өчигдөр 
тохиолоо

У р с г а л  с ө р ө н  х о ё р 
хүүхэд гэмтээж, долоон 
машин  мөргөсөн  ир гэн 
Ч.Маралмаагийн гэм бурууг 
шүүх хурал өчигдөр боллоо. 
Ш ү ү х э э с  Ч . М а р а л м а а д 
тээврийн хэрэгсэл жолоодох 
эрхийг гурван жилээр хасах, 
зорчих эрхийг хоёр жилээр 
хязгаарлах, 1.7 сая төгрөгөөр 
торгох шийтгэл ногдуулав.
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БНСУ-Д Хөдөлмөрийн 

гэрээгээр ажиллах иргэдийн 
хэлний түвшин тогтоох 
шалгалтын бүртгэл энэ сарын 
9, 10-нд явагдана. 

	 l	 l	 l
Д а р х а н - У у л  а й м а г т 

иргэнийг удаа дараа зодож 
гэмтээсэн цагдаагийн хэргийг 
шүүхэд шилжүүлжээ.

ÒÎâ×ÕÎÍ


